
يك ميليارد و 400ميليون تومان سقف درآمد 
سالانه اي اس�ت كه در برخي از استان ها براي 
حق  التحرير اسناد مالي دفترخانه ها تعيين شده، 
رقمي كه گفته مي  شود تا ابتداي آبان نزديك به 
10 درصد دفترخانه ها به آن رسيده و اكنون به 
دنبال اين هس�تند كه هر طور شده اين سقف 
برداش�ته ش�ود يا افزايش پيدا كند. در همين 
راستا، هشتم مهر ماه اعلام شد شوراي رقابت 
در جلسه 606 خود ضمن رسيدگي به شكايت 
شش نفر از سردفتران رسمي اسناد رسمي در 
خصوص اعت�راض آنها به تبصره 7 بخش�نامه 
تعرف�ه حق التحرير دفاتر اس�ناد رس�مي كه 
سقف درآمدي براي دفترخانه ها تعيين كرده، 
اين شكايت را رد كرد و اين تبصره را »با هدف 
تسهيم عادلانه بازار و ممانعت از تسلط برخي 
از رقبا« دانسته است. در گفت  وگوي »جوان« 
با بهروز س�واري، س�ردفتر دفترخانه شماره 
287 اسناد رسمي شيراز كم  و كيف اين تبصره 
و مسائل مطرح شده در خصوص آن بررسي شد. 

ماجراي س�قف حق التحرير تنظيم 
اس�ناد در دفاتر اسناد رسمي از كجا 

شروع شد؟
در تبصره 7 بخش��نامه تعرف��ه حق التحرير دفاتر 
اسناد رسمي مصوب س��ال 1399 مقرر شده كه 
براي ايجاد تعادل بين درآمد دفاتر اسناد رسمي در 
سطح كشور بر مبناي ميانگين دو برابر درآمد دفاتر 
مركز استان در سال قبل، يك سقفي را تعيين كنند 
كه همه دفاتر برمبناي آن س��قف فعاليت كنند. 
هدف آن هم توزيع عادلانه درآمد و ايجاد سقفي 
براي دفترخانه هاي بوده منتهي مشكلي كه پيش 

آمد اين بود كه اين تبصره اجرا نشد. 
از همان روز اول اجرايي نشد؟

سازمان ثبت آمد اين تبصره را اجرا كرد ولي بعد با 
اعتراض بعضي از دفاتر مواجه شد و در نتيجه اسناد 

غيرمالي را از سقف تبصره خارج كرد. 
اسناد غيرمالي چه اسنادي هستند؟

وكالت نامه ها، تعهدنامه ه��ا، رضايت  نامه ها و كلًا 
70درصد اسناد دفترخانه غيرمالي هستند. 

اي�ن آم�ار 70 درص�دي را از كج�ا 
مي  گويي�د، برخ�ي از س�ردفترها 
معتقدند شايد روزي دو الي سه سند 

غيرمالي بيشتر نداشته باشند. 
ما الان دفترخانه اي هم داريم كه فقط ماهي هزار 
تا وكالت نامه تنظيم مي  كند. يك مشكلي كه داريم 
اين است كه توزيع اسناد در كشور متفاوت است، 
در استان هاي شمالي معاملات ملك زياد است و 
معاملات غيرمالي آنها يعني وكالت  نامه و تعهدات 
كم است، بر  همين اساس اينها مي  گويند ما وقتي 
سقف اسناد غيرمنقول را بزنيم، ديگر تا پايان سال 
ديگر چيزي نداريم. در مناطق ديگر مانند استان 
ف��ارس، هرمزگان و بوش��هر و مانند اينها اس��ناد 
غيرمالي خيلي زياد است؛ مثلًا در شهر بندرعباس 
انواع و اقسام وكالت نامه هاي ترخيص كالا مربوط به 
بازرگان ها تنظيم مي  شود كه غيرمالي است، ولي از 

طرف ديگر اسناد غيرمنقول آنها كمتر است. 
همين موضوع نشان مي  دهد كه اين 
تبصره امكان عمومي�ت پيدا كردن 

ندارد؟
موضوع اين است كه س��ازمان ثبت اين تبصره را 
اجرا نمي  كند كه م��ا معاي��ب آن را بفهميم. بايد 
يك بار اين تبصره را اجرا كنند تا بفهميم بالاخره 

چه مشكلي دارد. 
الان سازمان ثبت به چه شكلي عمل 

مي  كنند؟
س��ازمان ثبت آمده مثلًا سقف اس��تان فارس را 
سالانه يك ميليارد و 400 ميليون تومان گذاشته 
بعد هم فقط شامل اس��ناد ملي مي  شود و اسناد 

غيرمالي را خارج كرده است. 
اسناد مالي چه مواردي است؟

مانند سند غيرمنقول، قراردادهاي بانكي و اسناد 
رهني بانكي اس��ناد مالي مي  ش��وند، اسنادي كه 

انتقال خودرو ي��ا املاك مي  دهند، اس��ناد مالي 
هستند. 

اين مبلغي كه فرموديد، فقط درآمد 
حق التحري�ر دفترخان�ه را نش�ان 
مي  دهد؟ درآمده�اي دولتي و غيره 

از آن كم شده است؟
بله اين س��قف حق التحرير اس��ت كه ب��راي كل 
دفترخانه است؛ يعني س��هم دفتريار و كاركنان، 
10 درص��د كانون، بيم��ه و بازنشس��تگي از اين 
يك ميليارد و 400 ميليون تومان داده مي  ش��ود. 
كس��ورات قانوني و اين هزينه ها كس��ر مي  شود، 
ولي روي هم رفته ما به سازمان ثبت مي  گوييم يا 
بخشنامه اي تصويب نشده يا شده، اگر شده آن را 

كامل اجرا كند تا  ببينيم چه اشكالي دارد. 
منظور ش�ما اين است كه همه اسناد 

ذيل اين سقف بيايد؟
بله، تبصره مطلق است و مي  گويد كليه درآمدها، 
كليه اس��ناد و چيزي را تفكيك كرده است، حالا 
كه تبصره تفكيك نك��رده بايد به ش��كل مطلق 

اجرا شود. 

تبصره مصوب چه كسي است؟ 
تبصره را رئيس قوه  قضائيه تأييد كرده بود، ولي الان 

كانون آن را كامل اجرا نمي  كند. 
آيا سازمان ثبت اجازه قانوني چنين 
كاري را دارد يا مثلًا مصوبه را تفسير 

كرده است؟
خير، غيرقانوني است، جاي تفس��ير ندارد. خود 
تبصره مطلق است، ولي در اجرا ناقص اجرا مي  شود. 
حالا ممكن است توجيهاتي هم داشته باشند، ولي 
بايد اين را اجرا كنند، معايب آن مشخص شود بعد 
استان به استان ايرادات آن را حل كنند، مثلًا يك 
استاني كه سند مالي آن بيشتر است، سقف مالي 
آن را بالا ببرند و يك استاني كه سقف غيرمالي آن 
زياد است، س��قف غيرمالي آن را بالا ببرند، چون 
مناطق مختلف كش��ور ظرفيت مختلف��ي دارند.  
در دنيا هم نحوه درآمدزايي اينگونه بدون حساب 
و كتاب نيس��ت، براس��اس تحقيقي كه من انجام 
دادم در اكثر جاهاي دنيا يك سقفي براي درآمد 
مي  گذارند، حتي م��ا در ليبرال ترين اقتصادهاي 
دنيا مانند كانادا مي  بينيد سوپرماركتي هاي آنها 
نيز س��قف دارند و تا اين س��قف مي  توانند درآمد 
داشته باشند و وقتي شما مي  خواهيد برويد خريد 
كنيد، مي  گويد س��قف من پر شده و به يك سوپر 

ماركت يا فروشگاه ديگر برو. 
تقسيم عادلانه درآمد بايد باشد؛ مثلًا در سوئد كه 
به داشتن بالاترين حقوق اجتماعي معروف است، 
ش��ما در يك محدوده اي مي  توانيد درآمد كسب 
كنيد، وقتي از آن محدوده بالات��ر رفتيد، مجبور 
هستيد 90 درصد ماليات بدهيد؛ يعني عملًا براي 
شما نمي  صرفد كه بيشتر از اين بخواهيد درآمدي 

داشته باشيد. 
الان اگر دفترخانه اي سقفش پرشد 
بايد در دفترخانه را ببن�دد و بگويد 

خداحافظ؟
نه بايد ميزان كار خود را توزيع كند، لازم نيس��ت 
در   دفترخانه خ��ود را ببند د، فقط لازم اس��ت به 
تعداد اسنادي كه براي او مي  آيد، حق  السهم خود 

را تقسيم كند. 

حالا يك دفترخانه اي توزيع نكرد، مثلاً چند تا سند 
پردرآمد به يكباره به او رس��يد، بگويد اين درآمد 
خوبي است، نمي  شود از آن صرف نظر كرد، براي 
او چه اتفاقي مي  افتد، الان بسياري از دفترخانه ها 

همين مشكل را دارند. 
اگر هدف اين باشد كه كار مردم انجام 
ش�ود، توزيع دفاتر به ان�دازه كافي 

هست و كار مردم انجام مي  شود. 
واقعاً توزيع كافي است، چون برخي كه مي  گويند 
در برخي از ش��هرهاي كوچك س��قف دفاتر شهر 
سريع تر پر مي  ش��ود، مثلًا معاملات غيرمنقولي 
بيشتري دارند و زودتر به سقف مي  رسند، در حالي 
كه ممكن است هنوز در مركز استان خيلي از دفاتر 

به سقف نرسيده باشند. 
شهرها متفاوت اس��ت مثلًا يك شهري در استان 
فارس داريم به نام كازرون كه تقريباً 15  دفترخانه 
دارد، علاوه بر شهر 40 تا روس��تا و دهستان هاي 
اطراف هم توسط دفترخانه هاي همين شهر بايد 
كارهاي خود را انجام دهند و در نتيجه حجم زيادي 
از جمعيت به شهر مي  آيند و كارهاي خود را انجام 
مي  دهند، حالا اگر سقف تمام دفاتر شهر كازرون 
هم پر شود، امكان اين هست كه مردم اين حوالي 
به دفاتر شهرس��تان هاي كنار بروند چون فاصله 
آنچناني ندارد. در عين حال وقتي كه سريز اسناد 
اتفاق بيفتد ديگر دفترخانه هاي ديگر هم خود به 
خود خودشان را براي اين قضيه آماده  و كار خود را 

تقسيم مي  كنند. 
اين اس��تدلال دوس��تان درست اس��ت، ولي اگر 
ضابطه اي وجود نداشته باش��د، در كسب درآمد 
هرج  و مرج مي  شود، بنابراين بايد يك ضابطه اي 
وجود داشته باشد و در نتيجه هدف از اين تبصره 
ضابطه مند كردن درآمد بوده اس��ت. نمي  شود كه 
يك دفترخانه اي تا مهرماه يا آبان  ماه يك ميليارد 
و 400 ميليون تومان سند مالي تنظيم كند بعد تا 
پايان س��ال معادل همان مبلغ هم سند غيرمالي 
تنظيم كند و عملاً اجازه ندهد دفاتر ديگر از اين كار 

درآمدي داشته باشند. 
يك مثال��ي كه در اي��ن خص��وص مي  توانم بزنم 
در مورد خيابان فرهنگ  ش��هر ش��يراز كه جايي 
گران قيم��ت اس��ت و اج��اره دفات��ر حداقل 40 
ميليون تومان اس��ت، بعد در يك خيابان حداقل 
10 تا دفترخانه اس��ت، حالا اگر يكي از اينها هم 
سقف شان پر شده باشد، خب 9 دفترخانه ديگر هم 
حق دارند درآمدي داشته باشند، بالاخره آنها هم 
هزينه انجام مي  دهند، جايش��ان هم خوب است، 
دفاتر با كلاس��ي دارند، كارمند دارند و نمي  شود 
بگوييم يك دفترخانه كلًا همه سند 9 دفترخانه 

ديگر را بنويسد. 
اس�تدلالي ديگ�ر كه مي  ش�ود، اين 
است كه مي  گويند بالاخره يك فردي 
ممكن اس�ت يك دفترخانه را امين 
خود بداند، ب�ا او مش�ورت مي  كند، 
كسب  وكارش با اوست و طبيعتاً اسناد 

خود را هم به او مي  دهد. 
اين توجيه اس��ت، ولي ببينيد سردفتر اصلًا امين 
است و شرط ابلاغ دادن به او امانتدار بودن و ثاقت 
است اگر سردفتري امين نباشد كه اصلًا نمي  تواند 
سردفتر باشد، اين صفت امانت را بايد همه داشته 
باشند، حالا اگر يك فردي با يك دفترخانه اي قبلًا 
كار مي  كرده و به هر علتي سقف او پر شده مي  تواند 
برود سراغ دفترخانه ديگري آن هم همان شرايط 
را دارد، يعني آن س��ردفتر هم بايد امين و باسواد 
باشد، هم دفتر خوبي داشته باش��د و هم پرسنل 
داشته باشد تا جوابگوي مراجعه كننده باشد وگرنه 
مردم مراجعه نمي  كنند، اين توجيهات درس��ت 
است، ولي دليل بر اين نيست كه ما بپذيريم هيچ 

ضابطه اي وجود نداشته باشد. 
الان عملًا فاصله درآمدي دفاتر خيلي زياد اس��ت 
ما در مركز اس��تان دفترخانه داريم با دو نفر نيرو 
30 ميليون تومان در ماه درآمد دارد، دفترخانه اي 
هم داريم كه 400 ميليون توم��ان در ماه درآمد 
دارد، ولي اگر توزيع عادلانه اتفاق بيفتد آن كسي 

كه 30 ميليون تومان دارد ب��ه 50 يا 70 ميليون 
مي  رس��د و زندگ��ي او مي  چرخد و ني��ازي ندارد 
سر ماه كه ش��د دنبال حقوق كارمندي، پول برق 
و آب باش��د. س��ازمان ثبت حداقل مي  توانس��ت 
براي مراكز اس��تان ها كه تعداد دفاترخانه و حجم 
معاملات بسيار زياد است، تبصره را كامل اجرا كند، 
بعد مرحله به مرحله اصلاحيه بزند، درخواس��ت 

منطقه بندي بدهد. 
اي�ن اخب�اري كه منتش�ر ش�ود در 
خص�وص اينكه برخ�ي از دفترخانه 
ورشكس�ت ش�ده اند يا اخيراً گفته 
ش�ده 80 تا از س�ردفترها اس�تعفا  
داده اند، در ش�رايطي كه ش�فافيتي 
هم در مورد درآمد دفاتر وجود ندارد، 

چقدر واقعيت دارد؟
ما كه با همكارانمان در ارتباط هستيم، مي  بينيم 
هس��ت مثلًا ما دفترخانه اي در ش��يراز داريم كه 
خودش اس��ت و دفتريارش و توانايي اس��تخدام 
كارمند هم ندارد، يكي از علت هاي آن نيز اين است 
كه توزيع ناعادلانه درآمد وجود دارد، درآمدها به 
خوبي توزيع نمي  ش��ود. يك دفترخانه هم داريم 
كه فق��ط 12 كارمند دارد و ماه��ي 100 ميليون 
فقط حقوق كارمندهاس��ت، يكي هم داريم حتي 
نمي  تواند يك نفر را اس��تخدام كن��د، يعني خود 
سردفتر كپي مي  گيرد و تشكيل پرونده مي  دهد 
و دفتريارش كمك مي  كن��د. وقتي كه فرد ببيند 
از صبح مي  نش��يند تا يك  و ربع و تا پايان ماه هم 
خرج زن  و بچه يا اجاره دفترخانه حتي در نمي  آيد، 
استعفا مي  دهد و دنبال كاس��بي ديگري مي  رود. 
علت اصلي اين اتفاق هم اين است كه روي درآمد 

دفترخانه ها هيچ ضابطه اي وجود ندارد. 
اينها در حالي است كه ما يك مصوبه هيئت وزيران 
متعلق به سال 56 داريم كه مي  گويد اسناد دولتي 
بين دفترخانه ها تقسيم ش��ود، ولي از سال 56 تا 
امروز كه 1402 اس��ت هيچ وقت اس��ناد دولتي 
براساس عدالت توزيع نش��ده است. از سوي ديگر 
از سال 92 كه سازمان سامانه الكترونيكي اسناد را 
ايجاد كرده خيلي راحت مي  تواند اين تقسيم اسناد 
را به صورت سيس��تمي انجام ده��د، يعني كافي 
است شناسه ادارات و بانك هاي دولتي را به سامانه 
بدهند و اعلام كنند هر كس��ي تا سقف مشخصي 

اسناد دولتي را مي  تواند تنظيم كند. 
يكي از مسائلي كه در خصوص اسناد 
دولتي و اسناد بانك ها دولتي مطرح 
مي  شود همين مش�كل زيرساختي 

است. 
اصلًا مش��كلي وجود ندارد و خيلي راحت است ما 
يك س��امانه داريم و وقتي در اين س��امانه نوشته 
است كه سقف اسناد دفترخانه مثلًا يك ميليارد 
تومان اس��ت، دقيقاً س��ر يك ميليارد تومان كه 
مي  رسد سامانه به شما اجازه نمي  دهد سند تنظيم 
كنيد؛ حالا اين را مي  توان در مورد اس��ناد دولتي 

نيز انجام داد. 
چطور مي  توان اين كار را انجام داد؟

مثلًا ه��ر دفترخان��ه اي ح��ق دارد در يكس��ال 
50ميليون تومان سند دولتي تنظيم كند، سازمان 
ثبت مي  تواند شناسه بانك ها و ادارات دولتي را در 
سامانه تعريف كند و من نوعي كه به 50 ميليون 
تومان رسيدم، ديگر اجازه نداشته باشم سند دولتي 
تنظيم كنم و آن بانك يا اداره بايد به يك دفترخانه 
ديگر برود. بارها و بارها اين   درخواست را از رئيس 
سازمان داشته  ايم، ولي نمي  دانم چرا در سامانه اجرا 
نمي  شود. اينها همه در حالي است كه يك بخش 
زيادي از پرونده هاي دادگاه هاي انتظامي به دليل 
رعايت نكردن تقسيم اسناد است و اگر اين مسئله 
در س��امانه اجرايي ش��ود ما ديگر پرونده دادگاه 
انتظامي هم نخواهيم داشت، يعني پيشگيري از 

وقوع جرم هم اتفاق مي  افتد. 
يك واقعيتي كه وجود دارد اين است 
بالاخره كيفيت برخي از دفاتر با هم 
متفاوت اس�ت، يعني غير از منطقه 
يك دفترخانه ف�رد تحصيلكرده  تر، 
فضاي آماده تر يا حتي اخلاق بهتري 

دارد. 
من تا امروز نشنيده  ام كه كسي بگويد من رفته  ام 
فلان دفترخانه او بد اخلاق يا خوش  اخلاق بود، من 
9 سال وكيل بودم و 10 سال هم سردفتر هستم و 
مدت زيادي است با دفترخانه ها در ارتباطم  ولي 
نش��نيده  ام كه بگويند فلاني خوش اخلاق است، 
برويم پيش او و فلاني بداخلاق است، نرويم پيش 
او يا او با سواد است، آن يكي بي  س��واد است. كار 
دفترخانه به شكلي است كه ش��ما اگر مطالعات 
به روز نداشته باش��يد و يك س��ند اش��تباه بزنيد 
زندگي  ات از بين مي  رود، در نتيجه مجبور هستي 
مطالعه داشته باشي و بعد هم شما بخش خصوصي 
هس��تي و اگر با مردم به خوبي رفتار نكني، اصلًا 
نمي  توان��ي كار و كاس��بي خود را داشته باش��يد. 
وقتي ش��ما مي  رويد از يك مغازه خريد مي  كنيد، 
اگر كاسبش خوش اخلاق باشد، دوباره مي  رويد و 
اگر بداخلاق باشد، ديگر نمي  رويد. همچنين اينكه 
مي  گويند كارمندان با هم فرق دارند هم در حالي 
است كه اگر شما اگر كارمند خوب نداشته باشيد، 
نمي  توانيد كار مردم را انج��ام دهيد. دفترخانه ها 
بخش خصوصي هستند، مجبورند به شكلي كار 
م��ردم را راه بيندازند ك��ه فرد دوباره ه��م به آنها 
مراجعه كند. در نتيجه اين حرف براي شغلي مثل 
ما كه هم بايد مطالعه داشته باش��يد و هم با مردم 

سروكار داريد، قابل توجيه نيست. 

سازمانثبتسقفحقالتحريررااجرانمیکند
در گفت وگوي »جوان« با يك سردفتر مطرح شد

  با پيگيري شهردار تهران در سفر به چين قرار است دستگاه زباله سوز 
7هزار تني مستقر شود، به طوري كه اين دستگاه با حداقل آلودگي و 
برابر نيمي از استاندارد اروپا و چين، زباله را به انرژي تبديل مي كند و 

دستاوردهاي اين دستگاه 70 برابر دستگاه زباله سوز فعلي است. 
  معاون بررسي هاي راهبردي معاونت رياست جمهوري در امور زنان 
و خانواده از ارائه تسهيلات تشويقي ازدواج به متولدين دهه 60 ساكن 

در روستاها و شهرهاي زير 20 هزار نفر جمعيت خبر داد. 
  عضو شوراي ش��هر تهران گفت: پيگيري ها نش��ان مي دهد كه در 
پارك هاي جنگلي سرخه حصار، لويزان و چيتگر 12 هزار و 703 درخت 

خشك شده است. 
  رئيس دبيرخانه شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي با بيان اينكه 
سند ملي دانش بنيان امنيت غذايي در شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
مصوب و توسط رئيس جمهور به دستگاه هاي اجرايي ابلاغ شده است، 

گفت: در اين سند وظايف دستگاه هاي اجرايي مشخص شده است. 
  بر اساس آمارهاي ثبت احوال ميانگين سن پدر در اولين فرزندآوري 

در شش ماهه اول 1402 برابر با 32 سال بوده است. 
  رئيس كميته امداد به پوش��ش 10 هزار دانشجو و دانش آموز نخبه 
اش��اره كرد و گفت: برنامه ريزي ما اين اس��ت كه در آينده نخبه هاي 

بيشتري در مجموعه كميته امداد تحت پوشش قرار گيرند. 
  رئيس انجمن فيزيوتراپي ايران گفت: س��اييدگي مفاصل و پوكي 
استخوان به دليل تغذيه نا مناسب، كم تحركي ، افزايش وزن و چاقي در 

كودكان و نوجوانان افزايش پيدا كرده است . 
  رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران و فوق تخصص غدد گفت: بيش 

از 7  ميليون نفر بيمار مبتلا به ديابت در كشور هستند. 
  سازمان نظام وظيفه عمومي اعلام كرد: نحوه تعيين مدت خدمت 
دوره ضرورت در قوانين موجود تعيين تكليف شده است و برابر ماده 4 
قانون خدمت وظيفه عمومي، در صورتي كه مشمولان، مازاد يا كمتر 
از تعداد مورد نياز باشند، ستاد كل نيروهاي مسلح نسبت به پيشنهاد 

كاهش يا افزايش مدت خدمت دوره ضرورت اقدام مي كند. 
  دبير انجمن روماتولوژي ايران با بيان اينكه حدود 14 درصد مردان 
بالاي 40 سال كشور پوكي اس��تخوان دارند، گفت: سن آرتروز زانو در 
جامعه به 30 سال كاهش يافته است و پايين آمدن از پله ها اين بيماري 

را تشديد مي كند. 

پاسخيبهيكسؤالرايج
دربارهحجاب

سؤال: آيا بهتر اس��ت كه حجاب يك امر رفتاري باشد يا يك گرايش 
قلبي باشد يا حتي بالاتر از اين، مبتني بر يك انديشه  موحدانه باشد؟ 
مسئله اين نيست كه حجاب بهتر اس��ت تنها يك امر رفتاري باشد يا 
ريشه در گرايش يا انديشه داشته باشد، مسئله اين است كه اگر اينطور 

نباشد، آيا اين رفتار ارزشي دارد. 
شهيد مطهري در كتاب تعليم و تربيت اسلامي در ادامه مباحث تربيت 
عقلاني خود به بحث در مورد عادت پرداخته اند و دو نوع عادت را معرفي 

مي كنند؛ يك عادت فعلي يا فعال و ديگري عادت انفعالي. 
ايشان در نقد نگاه قدماي تربيتي و نقد نگاه هاي غربي اين نظريه سوم 
را مطرح مي كنند كه ميان عادت ها تفاوت وجود دارد و جدا از ارزشمند 
و غير ارزشمند بودن آنها بر اساس انس انسان به عادت دو قسم عادت 

وجود دارد كه مي توان گفت يكي نكوهيده و ديگري پسنديده است. 
ايش��ان نگاه غرب را تا حدي تأييد مي كند كه عادت نبايد باعث ايجاد 
انس شود و بدون سرچشمه گرفتن از عقل و اراده انسان از او سر بزند و 
تنها بر اثر حس انس خواهي باشد، اما تأكيد مي كند كه بر خلاف نگاه 
غرب همه عادت ها اينگونه نيستند و تنها عادت هاي انفعالي كه تحت 
عوامل بيروني اند، اينگونه اند و در واقع اينها عادت هايي اند كه امام صادق 

هم آنها را در اين حديث نكوهش كرده است:
جُلِ وَ سُجُودِهِ فَإنَِّ ذَلكَِ شَيْءٌ اعِْتَادَهُ فَلوَْ ترََكَهُ  لاَ تنَْظُرُوا إلِىَ طُولِ رُكُوعِ الَرَّ

اسِْتَوْحَشَ لذَِلكَِ وَ لكَِنِ انُظُْرُوا إلِىَ صِدْقِ حَدِيثِهِ وَ أدََاءِ أمََانتَِهِ. 
به طول دادن ركوع و س��جود م��رد ننگريد، زيرا به آن ع��ادت كرده و 
اگر ترك كند، وحش��تش گيرد، ولى به راس��تى گفتار و ادای  امانتش 

بنگريد. 
در واقع ش��هيد مطهری در مقابل عادت فعلي )يا مي توان گفت فعال( 
را كه مطلوب اس��ت، عادت انفعالي را نا مطلوب مي دانند  و اين طور از 
صحبت هايشان مي توان برداشت كرد كه حالت انفعالي ممكن است بر 

اثر نيروی خارجي و بدون اراده فرد در او به وجود بيايد. 
شايد بتوان گفت  تمامي رفتاري كه از عقل انسان اثر نمي گيرد و بر اثر 
يك اعمال قدرت بيروني و يك جبر براي انسان به صورت عادت در آمده 
بي ارزش و ضد عقل و اراده انسان است. اگر چيزي با جوهره اصلي انسان 
يعني عقل و اراده در تضاد باشد ديگر رشد انسانيت نيست، حتي اگر آن 

رفتار، رفتاري ارزشي باشد. 
از بيانات حضرت آقا در كتاب طرح كلي انديشه اسلامي در فصل ايمان 
اين مضمون فهميده مي ش��ود كه عملي ارزش دارد كه از روي آگاهي 
باشد. ايش��ان در نقد مؤمنان س��نتي كه تنها به مناسك ديني عادت 
كرده اند، دانشجوياني را كه سؤال مي كنند و در صدد فهميدن هستند، 

تأييد مي كنند. 
از همه اينها مي توان اينطور نتيجه گرفت كه فعلي كه از آگاهي و عقل 
انسان نجوشد، نمي تواند وارد آن چرخه رشد انساني شود. بايد تصميم 
براي عادت كردن به چيزي از روي اراده فردي باش��د و لازمه اين امر، 
اين است كه به فرد آگاهي اوليه داده شود تا با تصميم خود بتواند اراده 

به فعلي كند. 
حجاب اگر تنها يك رفتاري باشد كه بدون پش��توانه اراده به انسان ها 

تحميل شود، باعث حركت رو به عقب او مي شود.

سجاد آذری
  گفت وگو

حسین سروقامت

اردويتربيتيبدونبودجه!
اگر از هر ك�دام از ما درباره خاطرات خوب مدرس�ه رفتن س�ؤال 
بپرسند و بگويند كه فقط درباره يكي از آنها صحبت كنيم، احتمالاً 
خاطره اردو رفت�ن با همكلاس�ي ها را به ياد خواهيم آورد؛ س�فر 
گروهي و مهيج كه گاهي ش�ب  قبلش از ذوق زدگ�ي هم خوابمان 
نمي برد و مدام ب�ه فردايي ك�ه قرار بود ب�ا تفريح و ش�ادي كنار 
همكلاسي هايمان سپري ش�ود، فكر مي كرديم. آنطور كه معاون 
پرورش�ي و فرهنگي وزي�ر آموزش و پ�رورش گفته، قرار اس�ت 
ترتيبي اتخاذ شود تا امس�ال هر دانش آموز حداقل در طول سال 
تحصيلي دو روز به اردوي تربيتي برود. ضمن اينكه قرار اس�ت از 
مشاركت داوطلبانه والدين با عنوان »اردويار« هم در اين موضوع 
استفاده ش�ود تا امكان اين س�فر براي بچه ها فراهم شود، اما آيا 
همه جوانب برگزاري يك اردوي مناسب و مؤثر در اين طرح ديده 
شده اس�ت؟ اصلًا يك اردوي جذاب و اثرگذار چگونه بايد باشد؟

بسياري از جامعه شناسان و همچنين كارشناس��ان تعليم و تربيت 
بر اين باورند كه مدرسه بيش از آنكه به »علم آموزي« دانش آموزان 
اهميت مي دهد، بايد بر آموزش مهارت ه��اي اجتماعي و قدرتمند 
كردن او براي حل مس��ائل و چالش هاي زندگي اهميت قائل شوند. 
تجربه نش��ان داده اگر دانش آموزان در محيطي متفاوت تر از كلاس 
درس و نيمكت هاي هميش��گي مدرس��ه و همچنين بدون قوانين 
معمول حاكم بر كلاس و مدرس��ه قرار بگيرند، آنگاه ابعاد اخلاقي، 
اجتماعي، علمي و مهارتي خود را به نمايش خواهند گذاشت و در اين 
شرايط آموزشي كه به آنها داده مي شود نيز تأثير بيشتري مي گذارد. 
بدون ش��ك »اردو« يك��ي از مواردي اس��ت كه در تعلي��م و تربيت 
دانش آموزان نقش مهمي را ايفا خواه��د كرد، البته اين زماني اتفاق 
مي افتد كه همه چيز در آن، از جمله »مقصد«، »مربي متخصص« و 

»نوع ارائه آموزش«  به درستي انتخاب شود. 
 امسال هر دانش آموزي حداقل 2 بار اردو مي رود

اواخر هفته گذش��ته، اصغر باقرزاده، معاون پرورش��ي و فرهنگي وزير 
آموزش و پرورش با حضور در شبكه آموزش سيما و با بيان اينكه امسال 
پنج هدف مهم ايمان، اميد، نش��اط، خردورزي و هويت را محور پايه 
اهداف پرورشي خود انتخاب كرديم، درباره اين پنج هدف گفت: »اين 
اهداف پايه هر كدام شامل تعدادي زيادي از اهداف تربيتي و پرورش 
مي شوند، اما ما با توجه به امكانات كم مدارس و براي بهتر بودن سنجش 
كار تعداد محدودي از آن را انتخ��اب كرديم؛ مثلًا براي هدف »اميد«، 
اردو يا سفرهاي تربيتي براي دانش آموزان در نظر گرفتيم، به طوري كه 
هر دانش آموز حداقل در طول سال تحصيلي دو روز سفر تربيتي نظير 
اردو راهيان نور  و راهيان پيشرفت  برود. بنابراين 32 ميليون نفر روز اردو 
خواهيم داشت. ما در حال حاضر امكان برگزاري اردو يك روزه صبح تا 

ظهر را نيز فراهم كرده ايم.«
به گفته باقرزاده، مديران مدارس از طريق سامانه »سيدا«، دانش آموزان 
از طريق س��امانه »ماي مدي��و« مي توانند از طريق بخ��ش »نورينو« 
فعاليت هاي پرورشي ذكر شده را مشاهده كنند. همچنين والديني كه 
مي خواهند نماز يار، اردو يار يا پاسخ يار به سؤالات دانش آموزان باشند 

مي توانند به مدير مدرسه مراجعه   و ثبت نام كنند. 
اين اظهارات در حالي مطرح مي شود كه آموزش و پرورش با مشكلات 
كمبود بودجه دست و پنجه نرم مي كند، بنابراين اختصاص بودجه اي 
ويژه براي برگزاري اردوهاي دانش آموزي و اجراي چنين فعاليت هايي 

در آموزش و پرورش چندان آسان نيست. 
 بودجه ناچيز پرورشي

بركسي پوشيده نيست كه طي ساليان متمادي، اردوهاي دانش آموزي 
قرباني عدم تأمين منابع مالي مي ش��دند، به همين دلي��ل يا اردويي 
برگزار نمي شد يا اگر هم دانش آموز را به اردو مي بردند، اهداف تربيتي 
و آموزشي در آن به خوبي و درس��تي محقق نمي شد. حتي مردادماه 
امس��ال معاون پرورش��ي و فرهنگي وزي��ر آموزش و پ��رورش اعلام 
كرده بود كه كل بودجه معاونت پرورش��ي براي 16ميليون دانش آموز 
زير 900ميليارد تومان اس��ت كه اگر اين رقم را تقسيم بر 16ميليون 
دانش آموز كنيم، سالي تقريباً 54 هزار تومان يا روزي 165تك تومان 
مي شود. بنابراين اين سؤال مطرح است كه اردوهاي دانش آموزي با چه 
بودجه اي مديريت و برگزار خواهند شد؟ آيا قرار است به بهانه برگزاري 
اردو يك هزينه ديگري به عنوان هزينه تحصيل دانش آموزان بر دوش 

خانواده ها اضافه شود؟ 
 لزوم استفاده از مربيان متخصص در اردو

برگزاري اردوي دانش آموز اقدامي بس��يار مناس��ب و پسنديده است، 
اما اين اردوها نبايد نمايش��ي باش��د و در عوض بايد از جذابيت كافي 
برخوردار شود. در اين رابطه حميد محمدعلي زاده، عضو هيئت مديره 
مؤسسه تربيت اردويي مهارتي اردوبهشت به »جوان« مي گويد: »اردو 
يك رويداد مربي محور و داراي فرايند ارزيابي شركت كنندگان در چند 
مؤلفه شخصي- عملكردي است كه اين فرايند ارزيابي شروع سلسله 
 رويداد هاي بع��دي يعني تداوم ارتباط اس��ت. از آنجايي كه مدارس با 
مشكلات بودجه دست و پنجه نرم مي كنند، بهتر است كه اجراي چنين 
برنامه هايي توس��ط يكي از تشكل ها اجرا ش��ود تا از كيفيت مناسبي 

برخوردار باشد.«
او ادامه مي دهد : »براي برگزاري اردوهاي جذاب و كيفي دو اتفاق بايد 
بيفتد؛ اول اينكه در ستاد ملي وزارت آموزش و پرورش اهتمام و تمركز 
كافي روي اين مسئله وجود داشته باشد و حتي نرم افزاري جامع براي 
آن طراحي ش��ود. مثلًا اگر يك اردوي آسيب هاي اجتماعي قرار است 
برگزار شود، مربي چطوري بايد با آسيب ها مواجه شود؟ نظام ارجاعش 
چگونه بايد باشد؟ اينها مواردي است كه بايد راهكارها و نرم افزارهايي 
برايش تعريف شود. مسئله دوم، توانمندي مربيان اين اردوهاست كه 
بايد مدنظر قرار گيرد. به عقيده من، مربيان��ي كه در اردو مي خواهند 
شركت كنند بايد آموزش هاي خاصي ببينند، چراكه اردو يك فرآيند 
تخصصي است و صبر و حوصله زيادي را نياز دارد تا در محدوده زماني 

مشخص شده، گلوگاه را شناسايي كند.«
با وجود تم��ام فوايدي كه ب��راي اردوي دانش آم��وزي در نظر گرفته 
مي شود، اما مشكلاتي بر سر راه معلمان و خانواده ها وجود دارد كه باعث 
مي شود دانش آموزان نتوانند از تمام مزاياي اين برنامه ها بهره مند شوند. 
خيلي از اوقات در مدارس مربياني كه به طور مشخص براي برگزاري 
اردو آموزش ديده باشند و از تجربه كافي برخوردار باشند، وجود ندارد؛ 
موضوعي كه محمدعلي زاده نيز بر آن تأكيد دارد و مي گويد: »پيش بيني 
من از اين تصميم اين اس��ت كه به دليل عدم وجود زيرس��اخت هاي 
مناسب براي برگزاري اردوهاي كيفي و همچنين با توجه به مشكلاتي 
كه آموزش و پرورش كشور با آن مواجه اس��ت، اگر از افراد متخصص 
در اين زمينه استفاده نشود، اجراي اين كار خوب با مشكلاتي مواجه 
خواهد شد، بنابراين مسئولان آموزش و پرورش بايد به اين مسئله توجه 
كنند كه اگر قرار است حين برگزاري اين اردوها، دانش آموزان چالش يا 
خواسته اي پيدا كند و مدرسه نتواند پاسخ مناسبي به آنها بدهد، همان 

بهتر است كه اصلًا اين كار را انجام ندهند.«
او مي افزايد: »اجراي يك اردوي يك روزه، ح��دود 300 هزار تومان 
هزينه دارد كه ش��امل غذا و اياب و ذهاب هم مي شود، فارغ از اينكه 
دانش آموز اين پ��ول را دارد يا نه، دو هزينه مه��م »اياب و ذهاب« و 
»غذا« بايد مدنظر قرار بگيرد. علاوه بر آن نياز به مربي متخصص است 
كه هيچ س��رانه اي براي آن وجود ندارد. بنابراين بايد گفت كه »يك 
روستاي آباد به از صد شهر خراب« و اگر آموزش و پرورش يك كار با 
كيفيت انجام دهد، بسيار مؤثرتر از آن خواهد بود كه حجم كارهايش 

را بالا ببرد.«

تاكنون چيزي از »مطالعه هيولا« شنيده ايد؟ آزمايشي چنان 
وقيح كه بدين نام مشهور شده است! 

در س�ال 1939 »ماري ت�ادور« و »ون�دل جانس�ون« دو تن از 
محققان دانشگاه آيوا يكي از وحشتناك ترين و غيراخلاقي ترين 
مطالعات تاريخ را رقم زدند. آنان 22 ك�ودك يتيم را كه از نظر 
مهارت هاي كلامي با هم يكس�ان بودند، انتخ�اب و به صورت 
اتفاقي به دو گروه مساوي تقسيم كردند. وقتي بچه هاي گروه 
اول حرف مي زدند، مورد تشويق قرار مي گرفتند كه چقدر شيوا 
صحبت مي كنند، اما وقتي بچه هاي گروه دوم صحبت مي كردند، 

به اندك بهانه اي مورد تحقير واقع مي شدند. 
پس از مدتي بچه هاي گروه دوم دچار اختلال تكلم شدند و اين 

اختلال تا آخر عمر با خيلي از آنان ماند! 
رفقا! مطالعه هيولا نبايد ما را در س�رزنش ك�ودكان محتاط تر 

كند؟ نبايد قدري ما را بترساند؟!
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